

11. Mr. Jean Djomo (T/PET.5/497).
12. Mr. Engilbert Tieutcheu (T/PET.5/498).
13. Mr. Joseph-Innocent Kamsi (T/PET.5/500).
14. Mrs. Martha Ngo Mayag (T/PET.5/502).
15. Indigenous inhabitants of New-Bell (Funkel) (T/PET.5/515).
16. The population of Fonti (T/PET.5/521).
17. Bafia notables at Douala (T/PET.5/523).

*660th meeting,
16 February 1956.*

1480 (XVII). Petitions relating to certain incidents at Bafang (T/PET.5/380, 403 and 410)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions from the Secretary of the Bamiléké Regional Committee of the Union des populations du Cameroun, the Union des populations du Cameroun, Bafang and the General Assembly of the Union des populations du Cameroun held at Bafang, concerning the Cameroons under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.5/380, T/PET.5/403, T/PET.5/410, T/OBS.5/62, T/L.625),

1. *Takes note* of the observations of the Administering Authority;

2. *Recalls* the recommendations adopted by the Trusteeship Council at its thirteenth²¹ and fifteenth²² sessions in which it referred to the dangers of deforestation and soil erosion in the Territory and expressed the hope that the population as a whole would co-operate with the Administering Authority in its efforts to combat soil erosion and deforestation, in particular its efforts to classify forests;

3. *Notes*, with regard to the question of land held by Mr. Elie Mboda, that if legal redress is sought it is open to the contestants to submit their complaints to the competent courts of the Territory.

*660th meeting,
16 February 1956.*

1481 (XVII). Petitions relating to certain incidents that occurred in the Cameroons under French administration in April-May 1955 and to the action taken by the Administering Authority with regard to them

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions which are listed in the annex to the present resolution in consultation with the Administering Authority concerned,

Having considered the observations of the Administering Authority (T/OBS.5/71 and Add.1) and the statements of its Special Representative,

Having considered the report of the Standing Committee on Petitions (T/L.634),

1. *Notes* the statement of the Special Representative that:

(a) The more serious of the incidents occurred between 22 and 30 May 1955 in the Mungo region, at Douala, at Yaoundé and in the Babimbi subdivision, and that the participants in the incidents represented

²¹ *Ibid.*, Ninth Session, Supplement No. 4 (A/2680), p. 165.
²² *Ibid.*, Tenth Session, Supplement No. 4 (A/2933), p. 162.

11. M. Jean Djomo (T/PET.5/497).
12. M. Engilbert Tieutcheu (T/PET.5/498).
13. M. Joseph-Innocent Kamsi (T/PET.5/500).
14. Mme Martha Ngo Mayag (T/PET.5/502).
15. Population autochtone de New-Bell (Funkel) [T/PET.5/515].
16. Population de Fonti (T/PET.5/521).
17. Notables Bafia à Douala (T/PET.5/523).

*660ème séance,
16 février 1956.*

1480 (XVII). Pétitions relatives à certains incidents survenus à Bafang (T/PET.5/380, 403 et 410)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions du Secrétaire du comité régional Bamiléké de l'Union des populations du Cameroun, de l'Union des populations du Cameroun de Bafang et de l'Assemblée générale de l'Union des populations du Cameroun à Bafang, concernant le Cameroun sous administration française, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/PET.5/380, T/PET.5/403, T/PET.5/410, T/OBS.5/62, T/L.625),

1. *Prend acte* des observations de l'Autorité administrante;

2. *Rappelle* les recommandations que le Conseil a adoptées à ses treizième²¹ et quinzième sessions²² et où il mentionnait le danger que le déboisement et l'érosion représentent pour le Territoire et exprimait l'espoir que la population en général s'associerait aux efforts que l'Autorité administrante déploie pour protéger le sol contre l'érosion et le déboisement, et en particulier pour classer les forêts;

3. *Note*, à propos de la question du terrain dont M. Elie Mboda a la jouissance, que si l'on veut demander réparation par la voie judiciaire les opposants peuvent porter plainte aux tribunaux compétents du Territoire.

*660ème séance,
16 février 1956.*

1481 (XVII). Pétitions se rapportant à divers incidents qui se sont produits en avril et mai 1955 au Cameroun sous administration française et aux mesures prises par l'Autorité administrante à ce sujet

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, en consultation avec l'Autorité administrante, les pétitions dont la liste figure en annexe à la présente résolution,

Ayant tenu compte des observations de l'Autorité administrante (T/OBS.5/71 et Add.1) ainsi que des déclarations du représentant spécial,

Ayant étudié le rapport du Comité permanent des pétitions (T/L.634),

1. *Note* la déclaration du représentant spécial, d'où il ressort que:

(a) Les plus sérieux de ces incidents se sont produits entre le 22 et le 30 mai 1955, dans la région du Mungo, à Douala, à Yaoundé et dans la subdivision de Babimbi, et que ceux qui y ont pris part ne représentent qu'un

²¹ *Ibid.*, neuvième session, Supplément No 4 (A/2680), p. 174.
²² *Ibid.*, dixième session, Supplément No 4 (A/2933), p. 168.